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Handicaprådets Årsberetning 2018

I Handicaprådet i Nyborg Kommune vil vi gerne være med til at fremme 
forståelsen for vilkårene for mennesker med funktionsnedsættelser. 

Handicaprådets hovedformål er i det daglige at rådgive Byrådet i handicap-
politiske spørgsmål. Rådet medvirker til at fremme et samarbejde mellem 
Nyborg Kommune og kommunens forskellige foreninger, brugerråd og klubber, 
der arbejder for at forbedre vilkårene for børn, unge og voksne med nedsat 
funktionsevne i Nyborg Kommune.

På billedet ses fra venstre bagerst: Rameesh T. Sambanther (A), Zhino Holst 
(Psoriasisforeningen), Inge Nybo Mikaelsen (Sind Fyn), Mitzi Faarbæk (Dansk 
Blindesamfund), Lone Hartig (administrationen) og Jens Kimer Jørgensen 
(administrationen).
Fra venstre forrest: Jørn Terndrup (V), Martin Stenmann (A), Birthe Rasmussen 
(Gigtforeningen) og Ole Skovsbøll (LEV).

Handicaprådet består af 5 repræsentanter fra henholdsvis Gigtforeningen, 
Sind, Dansk Handicapforbund, Dansk Blindesamfund og LEV,  plus tre 
politikere udpeget af byrådet, samt to repræsentanter fra forvaltningen.

Handicaprådet kan ligesom de tidligere år se tilbage på et travlt og virksomt år 
med mange og forskellige opgaver. 

Rådsmøder
Handicaprådet har holdt seks rådsmøder. Tre møder blev holdt i 
Socialafdelingen, ét møde blev holdt på rådhuset, ét på Jagtenborg samt ét 
møde på Cafeen Vestervold. På rådsmødet i april havde rådet besøg af 
Myndighedsafdeling v/leder Charlotte Skov og souschef Anna Pind, der gav en 
orientering om sagsbehandlingstider. I juni blev rådsmødet holdet på Cafeen 
Vestervold. Her startede lederen af demensområdet, Berit Jensen fra Pleje- og 
Omsorgsafdelingen, med at holde et oplæg om kommunens arbejde med 
demente borgere.
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På rådsmødet i september havde vi som de seneste år dialogmøde med 
Social- og Familieudvalget i forbindelse med udkastet til budget 2019. Senere 
på samme møde havde vi besøg af Jobcentret v/jobcenterchef Louise Berg og 
afdelingsleder Sanela Ljeskovica. De gav en status på Jobcenter Nyborgs 
arbejde med borgere med funktionsnedsættelse.
I forbindelse med rådsmødet i oktober, der blev afholdt på institutionen 
Jagtenborg, fik vi rundvisning og oplæg om stedet v/leder Susanne Kjær.
På decembermødet havde vi besøg af repræsentanterne fra Teknik- og 
Miljøafdelingen som præsenterede de foreløbige tanker om det nye torv foran 
rådhuset. Samtidig havde Handicaprådet mulighed for at komme med deres 
kommentarer i forhold til tilgængeligheden.

Orienteringssager fra de politiske udvalg
På Handicaprådets møder har følgende emner og sager fra udvalgene blandt 
andet været behandlet: 

- Nedsættelse af arbejdsgruppe til strategi for demens
- Tilsyn i hjemmeplejen 2017
- Revidering af Værdighedspolitik 2018
- Redegørelse vedr. midler til bedre bemanding i hjemmeplejen og på plejecentre
- Potentialeafklaring af mulig etablering af et kommunalt aflastningstilbud
- Forslag om oprettelse af specialklubtilbud til specialelever på Rævebakkeskolen 

2018
- Projekt Fra social isolation til fællesskab i samarbejde med UCL
- LÆR AT TACKLE hverdagen som pårørende
- ansøgning: Støtte, dag- og aflastningstilbud til yngre med demens
- Udmøntning af Budget 2018, Kvalitetsløft af hjemmeplejen
- Oplæg til valg af model for revidering af kvalitetsstandarder på socialområdet
- Sammenhæng på tværs
- Orientering om omgørelsesprocenterne på social-, børne- og 

voksenhandicapområdet
- Aktindsigt - Vikarforbrug i syge- og hjemmeplejen
- Sagsbehandlingsfrister i Nyborg Kommune
- Nye bestemmelser i serviceloven vedr. tidlig forebyggende indsats 

(voksenområdet)
- Evaluering af reform af førtidspension og fleksjob og orientering om 

lovændring vedr. førtidspension
- Befordring i henhold til Servicelovens § 117
- Demensstrategi 2018-2021 med høringssvar
- Tilsynsrapport på Rehabiliteringscenter 2018
- Tårnparken som demenscenter
- Status: Venteliste til Klubben Vestervold
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- Stigning i antal brugere af varmtvandstræning
- Kvalitetsstandarder 2018 for voksen- og børnehandicapområderne
- Opfølgning på inspirationstur til Morsøe Kommune - Idrætsprojekt
- Orientering: Danmarkskortet vedr. omgørelsesprocenter på socialområdet
- Procedure for høring af råd
- Beskæftigelsesplan 2019
- Orientering vedr. forhandlinger på Servicelovens § 107
- Socialrådgivere på Nyborg Heldagsskole og Rævebakkeskolen
- Ansøgning om frigivelse af beløb til etablering af handicaptoilet på Plejecenter 

Rosengården

Derudover har Handicaprådet haft alle tilsynsrapporter på de kommunale 
bosteder og øvrige institutioner til gennemsyn.

Skriftlige henvendelser
I løbet af 2018 har Handicaprådet afsendt følgende høringssvar og udtalelser:

- Handicaprådet i Nyborgs høringssvar FynBus Trafikplan 2018-2021
- Handicaprådets høringssvar til budgetforslag 2019
- Høringssvar Demensstrategi
- Høringssvar til Udbudsmateriale og kravspecifikationer på El-kørestole som er 

omfattet af servicelovens § 112
- Høringssvar tilbudsindhentning Nødkald
- Høringssvar udbud på levering af siddepuder
- Høringssvar udbudsmateriale vedr. opbygning af handicapbiler
- Høringssvar vedr. revideret Værdighedspolitik

Øvrige aktiviteter
Handicaprådet afholdt møde med havnechefen omkring tilgængeligheden 
omkring Hollænderbroen.

Birthe Rasmussen fra Gigtforeningen og Mitzi Faarbæk fra Dansk 
Blindesamfund deltog i april i et møde i Projekteringsgruppen vedr. renovering 
af Svømme- og Badeland.

Rådet har deltaget i workshoppen om kommunens nye Ensomhedsstrategi, og 
rådet havde også en repræsentant i den efterfølgende arbejdsgruppe ved Inge 
Nybo Mikaelsen fra SIND.
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Desværre mente Ældreudvalget ikke at Handicaprådet skulle være med i 
arbejdsgruppen vedrørende demensstrategien ”SAMMEN om demens – 
Strategi for Nyborg Kommune som demensvenlig kommune”. Handicaprådet 
havde gerne set, at der var en begrundelse fra Ældreudvalget på, hvorfor de 
besluttede ikke at udvide arbejdsgruppen for demens, idét Handicaprådet jf. 
kommissoriet mente, at Handicaprådets målgruppe burde være repræsenteret 
i demensgruppen.

Heldigvis blev der rådet lidt bod på det igen, da Handicaprådet i efteråret fik 
plads i den nye demensarbejdsgruppe, der skulle komme med handleplaner til 
demensstrategien. Næstformand Ole Skovsbøll fra LEV varetog den tjans.

Budgetaftalen for 2019 bød på besparelser, der også berørte Handicap-
området. Vi var dog glade for, at den bebudede besparelse på Nyborg 
Værkstedet blev fjernet i sidste øjeblik.

Handicaprådet har også deltaget i et driftsorienteret tilsyn på Nyborg-
værkstedet.

Uddeling af Handicapprisen
Mandag 3. december uddelte vi vores 
årlige Handicappris i Aktivitetshuset i 
Sprotoften. Handicapprisen tildeles en 
person, forening eller virksomhed, som 
har ydet en indsats på handicapområdet i 
løbet af året. Prisen gik til Bo Nielsen fra 
Østfyns Handicap Idrætsforening. 
Derudover var Nyborg Superkidz fra 
Nyborg GIF også indstillet. Fra 
Handicaprådets side vil vi gerne ønske 
dem alle stor tak for deres indsats! 

Denne aften kunne man høre Claus 
Bergman Hansen fortælle om KLAPjob. 
KLAPjob er en  indsats under 
Landsforeningen LEV, som laver skånejob 
og fleksjob til mennesker med 
udviklingshæmning og andre kognitive 
vanskeligheder. 

Efter kaffepausen fortalte Karina Rohde 
fra Nyborg GIF om LykkeLiga. LykkeLiga 
er et positivt nationalt fællesskab for børn 
med udviklingshandicaps og deres familier. 
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Krumtappen er etablering og forening af lokale håndboldhold for børn mellem 
5 og
16 år.

Tak for i år
2018 var det første år med et nyt Handicapråd. En særlig velkomst skal lyde til 
Zhino Holst fra Psoriasisforeningen og byrådsmedlem Jørn Terndrup, der 
begge er nye i rådet. Rådet konstituerede sig igen med byrådsmedlem Martin 
Stenmann som formand og Ole Skovsbøll fra LEV som næstformand.

Vi ser frem til at det gode og vigtige arbejde fortsætter i 2019. Bl.a. vil vi især 
fortsætte indsatsen med at holde fokus på at få flere borgere med 
funktionsnedsættelser i arbejde samt at forbedre tilgængeligheden i de 
kommunale bygninger.

På vegne af Handicaprådet

Martin Stenmann Ole Skovsbøll
formand næstformand

Torvet 1
5800 Nyborg
www.nyborg.dk
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